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L'histoire de l’architecture s’écrit aussi avec les reliques : qui dit reliques dit édifices pour les abriter, les mettre en valeur  et les objets sacrés vont exercer une influence sur les formes du sanctuaire. Une spatialisation du sacré s’accomplit par la distribution des reliques dans l’église, reflet d’une hiérarchie des saints, conjointe à l'usage liturgique. Le nord, la Lotharingie, le pays mosan, en recèlent de beaux exemples. S’élabore parallèlement une forme de discours sur l’Église et sur la société chrétienne à l’âge roman. 

« Architecturing and ordering the great project of God » : about a few constructions-reliquaries  from the North (ninth to twelfth century)

by Philippe George

The history of architecture is also written with relics and constructions to house and  develop them : sacred objects will influence the forms of the sanctuary. Spatialization of the sacred takes place by the distribution of relics in the church, reflecting a hierarchy of saints, conjoint to the liturgical use. The North, the Lotharingia, the Mosan region, show fine examples.  These elaborated a parallel form of discourse on the Church and the Christian society at the Roman age.
